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Els exàmens periòdics, les assig-
natures, la memorització de con-
tinguts sense reforçar la capacitat
crítica, les classes magistrals, els
deures i els llibres de text formen
part ja d’un model caduc que mol-
tes escoles d’arreu del país volen
canviar. L’aposta ara és la inno-
vació, el canvi cap a un nou para-
digma: l’aprenentatge mitjançant
valors, habilitats i per projectes. 

Aquest és el model que de-
fensa el programa Escola Nova 21,
al qual s’han adherit 481 centres
de Catalunya, 22 al districte. D’a-
quests, el 68% són públics i el 32%
són concertats, un 40% ofereixen
educació secundària i el 15% són
centres de màxima complexitat.

“Al maig vam obrir una con-
vocatòria per seleccionar un total
de 200 escoles, però vam rebre
moltes sol·licituds i finalment hi
participaran mig miler de centres,
gràcies a un acord amb la Dipu-
tació de Barcelona”, explica en de-
claracions a Línia Sarrià Eduard
Vallory, director del programa
Escola Nova 21 i president del
Centre Unesco de Catalunya. 

Vallory remarca que Escola
Nova 21 busca “generar aquesta
actitud de canvi a les escoles i em-
poderar els nens i nenes, els mes-
tres, les mares i els pares”, i afegeix
que “el programa pretén donar in-
dicacions perquè els centres can-
viïn i puguin veure com poden mi-
llorar”. “Nosaltres donem les eines
i acompanyem els centres”, sen-
tencia Vallory, que celebra que
s’estigui generant debat públic
entorn de l’escola innovadora.

El programa està dissenyat per
a una durada de tres anys. “Du-
rant aquest període els centres que
hi participen realitzaran una ac-
ció de diagnosi”, explica Vallory.
Això permetrà a cada centre re-
flexionar sobre en quina fase es
troba en el procés de canvi. 

D’entre tots els centres, a més,
Escola Nova 21 seleccionarà una
mostra representativa de 30 es-
coles per dur a terme una prova
pilot. “Això permetrà testejar el
procediment de canvi, serà com
un laboratori”, explica Vallory. La
selecció es farà tenint en compte
criteris de distribució territorial,
perfil socioeconòmic i titularitat,
detalla el director del programa.

PRIVATITZACIÓ?
Escola Nova 21 té el suport d’En-
senyament, la Federació d’Asso-
ciacions de Mares i Pares d’A-

lumnes (Fapac) i la Federació de
Moviments de Renovació Peda-
gògica, i ha estat impulsada per la
Unesco, la Fundació Jaume Bofill,
la UOC i l’Obra Social La Caixa. 

Arran d’això, hi ha veus que
critiquen el programa. Ramon
Font, portaveu nacional del sin-
dicat USTEC-STEC, afirma en
declaracions a aquest periòdic
que el projecte Escola Nova 21 “és
una marca de moda que atrau les
famílies amb un nivell econòmic
alt i la classe mitjana, mentre
que les de perfil socioeconòmic
més baix queden fora”. 

Segons Font, “aquest model
no funciona com a solució col·lec-
tiva i pot agreujar el problema de
la segregació”. A més, recorda
que “les metodologies innova-
dores s’estan aplicant des de fa
temps i s’han impulsat des de l’es-
cola pública”. “Sembla que s’esti-

gui obrint la innovació educativa
al negoci privat, quan els proces-
sos de renovació sempre han sor-
git des dels moviments demo-
cràtics i col·lectius, com la Repú-
blica i la transició”, sentencia
Font.

22 ESCOLES AL DISTRICTE
Sigui com sigui, al districte ja
s’han afegit al projecte més de
vint escoles. Són la Decroly,
L’Horitzó, Lys, Nausica, Nabí, In-
fant Jesús, Escola Pia Balmes, Es-
cola Nostra Senyora de Lurdes,
Centre Educatiu Projecte, Su-
nion, Peter Pan, Sant Ignasi,
Montserrat, Costa i Llobera, Tà-
ber, Col·legi M.N. Concepcio-
nistes, Els Arcs, Santa Teresa-
Ganduxer, Santa Dorotea, Sa-
daka, Escola Dolors Monserdà-
Santa Pau i Padre Damian Sa-
grados Corazones.

Adéu als llibres?
» 22 escoles del districte, i 481 a Catalunya, s’han afegit al projecte educatiu innovador Escola Nova 21
» Aquest model, criticat pel sindicat USTEC-STEC, potencia els valors i les habilitats a través de projectes

Neus Marmol
SARRIÀ-ST.GERVASI

El programa Escola Nova 21 impulsa l’aprenentatge per projectes, valors i habilitats. Foto: Arxiu
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“Convocarem els ciutadans a les urnes per-
què permetin, amb el seu vot, la procla-
mació de la independència”. Aquestes
paraules del president de la Generalitat,
Carles Puigdemont, resumeixen el nou full
de ruta pactat entre Junts pel Sí (JxSí) i la
CUP per poder culminar, diuen, el procés
independentista amb èxit. I això passa, se-
gons la resolució que ha aprovat el Parla-
ment –i que el PP ja ha portat al TC–, per
un referèndum a la tardor de l’any que ve
i unes eleccions constituents al 2018.

Concretament, els dos grups inde-
pendentistes han pactat impulsar una con-
sulta vinculant sobre la independència de
Catalunya com a “molt tard” al setembre
del 2017 –amb una “pregunta clara” i una
“resposta binària”–, i si l’opció indepen-
dentista aconsegueix més del 50% dels
vots favorables, fer unes eleccions cons-
tituents sis mesos després, és a dir, pels
volts del març del 2018.

Aquest és el recorregut que JxSí i la
CUP preveuen fer en els pròxims mesos,
si pot ser acompanyats de Catalunya Sí
Que Es Pot. Els ‘comuns’ es van abstenir
en la resolució sobre la consulta vinculant
i en van tirar endavant una de pròpia que
planteja un referèndum amb “reconeixe-
ment previ” internacional i efectes “jurí-
dics i polítics reals”. Sigui com sigui,
sembla que la distància s’escurça.

PACTAR EL CONTINGUT DEL ‘NO’
I és que, paral·lelament, també es de-
manarà a l’Estat que pacti el referèndum.
De fet, ja ho ha començat a fer el mateix
Puigdemont, el qual ha estès la mà als go-
vernants espanyols a omplir de contingut
el ‘No’ amb una contraproposta, com per
exemple una reforma de la Constitució o
una millora del model de finançament.

Ara bé, de moment la resposta del PP
ha estat la de sempre: “No, no i no”. L’“ab-
sència d'acord” amb el govern espanyol,
però, no farà decaure el “compromís po-
lític” amb aquesta consulta, avisen des de
JxSí i la CUP. “O referèndum o referèn-
dum”, sentencia Puigdemont.

» JxSí i la CUP pacten fer una consulta vinculant al setembre del 2017 i eleccions constituents al març del 2018
» Puigdemont s’obre a pactar amb l’Estat espanyol el contingut del ‘No’, però el mur del PP segueix intacte

Arnau Nadeu
BARCELONA

“Referèndum o referèndum”

DEBAT CIUTADÀ4Paral·lelament als
preparatius del referèndum, també s’im-
pulsarà el procés constituent, un debat
ciutadà a escala nacional sobre el futur
Estat català. Per fer-ho possible, Junts pel
Sí (JxSí) i la CUP han pactat crear abans
de dos mesos el Consell Assessor del Pro-
cés Constituent i una comissió de se-
guiment. El primer estarà format per ex-
perts que s’encarregaran d’assessorar el
procés, mentre que la segona vetllarà pel
seu correcte desenvolupament. 

En aquest sentit, es definirà el progra-
ma i el calendari de desplegament del pro-
cés en un termini de tres mesos i s’incor-
poraran als nou pressupostos –que s’estan
negociant– “els recursos financers neces-
saris” per a la seva realització. La voluntat

és que el procés constituent estigui enllestit
en el primer semestre de l’any que ve. 

I perquè així sigui, des del Parlament
s’encoratja els ajuntaments a impulsar els
debats constituents des de l'àmbit local,
“promovent la participació de la societat
civil”, així com a facilitar els “recursos i
espais propis” perquè es pugui dur a ter-
me un bon debat ciutadà. Una petició
que, en aquest cas, a banda de JxSí i la
CUP també compta amb el suport de Ca-
talunya Sí Que Es Pot.

El món local, doncs, haurà de ser clau
en aquesta etapa “culminant” del procés. Un
repte que ja han assumit, per exemple, des
de l’Associació Catalana de Municipis.
“Un procés constituent sense els ajunta-
ments seria un fracàs”, comparteixen.

El procés constituent
Infografia: Oscar Murillo / Línia
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Actualitat a la xarxa

#Investit

@ajmainzer: El 'Real Madrid' va primer a
la Lliga, el candidat del PP ha estat investit
i Rajoy se'n va de pont. La normalitat ha
tornat. #AtadoYBienAtado.

Un diari plural

per @ModernetdeMerda   

4Miquel, contigo empieza todo

Què t'ha passat, Miquel? En
qui t'has convertit? D'ençà del
mediàtic Comitè Federal, et
passeges per platós i estudis de
ràdios enarborant la bandera de
la desobediència, i t'omples la
boca d'un gest que heu fet per
convicció però també perquè us
convé retenir uns vots emi-
nentment metropolitans que,
gat vell com ets, coneixes bé.

Quan t'han tocat un dret
bàsic, has saltat la norma. Quan
has cregut que des de Ferraz et
volien imposar una decisió in-
justa, t'has revoltat contra la llei
interna. Quan has cregut que
l'abstenció anava en contra dels
teus principis morals, has des-
obeït. I ho trobes perfectament
legítim, i ho defenses i ho ar-
gumentes. Perquè, home de
bona fe, no vols trair el mandat
dels teus votants socialistes, i

tampoc estàs disposat que altres
decideixin les grans qüestions
de la vida per tu. Ets sobirà, ets
lliure, ets desobedient.

La teva història de superació
em sona, Miquel. La tinc vista
per alguna banda. Aquest im-
puls de voler anar contra les lleis
injustes, de posar la coherència
democràtica per davant de la
paperassa, aquest atac d'ho-
nestedat que t'obliga a seguir les
pautes marcades pels vots de la
gent, el sentiment d'unilatera-
litat que t'embolcalla quan el
diàleg resulta exasperant, tot
això em ronda pel cap i em ne-
guiteja, Miquel. On ho he vist
abans, jo, això? On?

No ho sé, no tinc temps ni
ganes de pensar-hi. Però ara
això és irrellevant, perquè el que
ens ocupa és la teva determi-
nació, el teu crit valent. 

De vegades, sí, les lleis són
murs de passat que cal trencar
a base de futur. I la teva des-
obediència, guanyadora però
igualment valenta, va per aquí.
Va de dignitat. De trencar amb
allò que no et representa per
una qüestió de dignitat. I per
una qüestió, també, de legiti-
mitat. Aquest cap de setmana la
teva desobediència ha estat
obedient a la teva sobirania, al
teu pensament legítim.

I això és bonic, és sa. M'a-
grada aquesta manera de fer
teva, Miquel. És digna. Neces-
sària. Ni els reglaments són
sempre justos, ni la justícia pas-
sa sempre per la llei. Ho has en-
tès, finalment. I ara és la teva fer-
ma desobediència la que ens
assenyala el camí. Ets un prece-
dent ple de raó i d'esperança. Mi-
quel, contigo empieza todo.

4El rei va despullat
per Jordi Lleal

Saben aquell conte de Cristian
Andersen en què el rei anava
despullat? Vet aquí que una
vegada, les senyories del PSOE
es van abstenir en la votació per
a la investidura del candidat
Mariano Rajoy, que en va sor-
tir com a president del govern
espanyol. En la seva intervenció,
Rufián, com el nen del conte, va
cridar: “El PSOE va despullat!”.
Després de descórrer el vel que
amaga la realitat, els posa un
mirall al davant, explicant les
mil i una trapelleries que han
comès, els seus caps i el partit,
durant la seva trajectòria polí-
tica. “No es facin dir obrers, són
traïdors”; “Senyors de PSOE
SA, no els fa vergonya doblegar-
se als designis d’una cacic?
(Susana Díaz)”; “Si tracten així
el seu secretari general, què no
faran a la seva gent?” I altres
gentileses. 

Ses senyories, que anaven

despullades ensenyant les ver-
gonyes, sense poder amagar-se
ni tapar-les amb cap argument
creïble, resten amb tota la crue-
sa davant l’aparador de l’he-
micicle del Congrés, entossu-
dides sense voler reconèixer la
seva nuesa infamant. El seu
portaveu, Antonio Hernando,
s’adreça al diputat d’Esquerra,
aconseguint els aplaudiments
unànimes, a més dels seus,
dels del PP i Ciutadans. De
tots els retrets que va fer el di-
putat, n’hi ha algun que no si-
gui cert? En el seu discurs va fer
curt, perquè hauria d’haver re-
partit més joc amb el PP i Ciu-
tadans per les seves polítiques
amb Catalunya, i a Podemos
demanar-los més fermesa i cla-
redat amb el suport al referèn-
dum. La veritat, senyors del
PSOE, segons qui aplaudís el
meu discurs jo m’ho faria mirar. 

Han quedat retratats!

Un diari participatiu

#CobraBisbal

@elbenegre: El CIS apunta que la prin-
cipal preocupació dels espanyols ja és
saber si hi va haver cobra entre Chenoa i
Bisbal.

#LHoraDeLaVeritat

@JosepCatt: Jo sóc Hilary Clinton i no
torno a dir fava fins al dia de les eleccions
[dimarts 8 de novembre]. Donald Trump
es marca sol.
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Un diari obert

Absolutament esperpèntic. De víctimes
a culpables per obra i gràcia d'un ana-
crònic comunicat del Comité de Com-
petición. L'estupor dins la massa social
barcelonista és total. La maquinària
anti-culer se supera una vegada més, fent
servir aquest cop la polèmica pel llan-
çament d'objectes als jugadors del Bar-
ça en el partit de Mestalla. De manera
simplement inacceptable, resolen la
polèmica que van suscitar les incidèn-
cies de València amb una nímia sanció
econòmica al club ‘ché’. L'altra cara de
l'informe, per contra, és una denúncia
contra el que ells consideren una pro-
vocació per part blaugrana. Increïble. 

Repassem els fets. Ja coneixem l'ha-
bitual hostilitat contra el Barça i contra
Catalunya cada vegada que juguem a
l'estadi valencianista, hostilitat ara ex-
tensible també a Paco Alcácer. El nou ju-
gador del Barça, titllat de traïdor en
aquelles terres, va haver de veure com
li llançaven des de la graderia una bos-
sa de pipes. Un altre factor clau va ser
l'escalfor ambiental, que va excitar els
futbolistes locals fins al punt de fer en-
trades criminals com la d'Enzo Pérez que
va lesionar Iniesta. La cirereta del pas-
tís va ser el llançament d'objectes durant
la celebració blaugrana pel gol de la vic-
tòria. En l'acta arbitral no es va fer cap
referència a un comportament impro-
pi ni a cap provocació per part dels ho-
mes de Luis Enrique. Doncs bé, resul-
ta que per al Comitè l'origen de tot l'en-
renou es redueix a la suposada actitud
desafiant dels jugadors blaugranes. 

Va home, va. Ja n'hi ha prou de des-
qualificacions gratuïtes i amb mala fe.

El cinisme en estat pur. Intolerable. I per
acabar-ho d'adobar, l'inefable presi-
dent de la Lliga de Futbol Professional
LFP Javier Tebas (que entre d'altres té
‘l'honor vital’ d'haver estat membre de
Fuerza Nueva) apareix en escena per
ofendre el personal amb una nova ex-
hibició de patetisme ‘patrio’. Després de
criticar amb inusitada bel·ligerància la
presència d'estelades en els partits del
Barça (i altres episodis vergonyants de
desqualificacions), ara té la poca ver-
gonya d'acusar els jugadors blaugranes
de provocadors. I ho fa amb un to, a
més, que justifica, que fins i tot legitima,
que es pugui llançar qualsevol cosa
des de la grada als Neymar, Messi,
Suárez, etc. Tebas dóna a entendre que
si és així, s'ho hauran merescut per in-
citadors. Com diria aquell, se'ns estan
pixant a la boca. I el més greu del cas,
amb la connivència de l'actual directi-
va de Bartomeu. Almenys en l'època de
Laporta érem una mica més respectats
en les esferes de la LFP. Fins i tot ales-
hores, Villar era vist a Madrid com un
aliat del Barça. L'expresident Laporta no
hauria permès mai que un personatge
com aquest Tebas es mofés de l'entitat
amb tota la impunitat del món.

Cal que Bartomeu i els seus donin un
cop a la taula, cosa molt difícil coneixent
el tarannà d'aquesta junta. Però és que l'a-
fició barcelonista no es mereix aquest ul-
tratge sistemàtic. Des de Madrid no pa-
raran, són massa anys de domini barce-
lonista i això cou molt. Faran servir tots
els mecanismes possibles per desacreditar
la nostra feina. No els fem creure que els
tenim por. És el que volen. 

4Tot s’hi val
per Sergi Villena

4Per uns trens dignes
per Josep Loste 

Ara més que mai és necessària una ac-
ció conjunta efectiva de les institucions
catalanes –Generalitat, Diputacions,
Consells Comarcals,  Ajuntaments i
tots els  càrrecs  electes–, així com to-
tes les associacions en defensa dels
usuaris del tren convencional i el
transport públic en general, per  exigir
el  traspàs  definitiu de tots els trens de
rodalies i regionals al Govern català.
Aquest traspàs ha d’incloure el mate-
rial mòbil, els trens, però també, i so-
bretot, les vies i la infraestructu-
ra –millorada i posada al dia, ja que ac-
tualment es troba en un estat molt la-
mentable–. 

Aquest traspàs, tal com indica
l’article  169 de l’Estatut de Catalunya
de l’any 2006, és necessari  i vital, però
és independent de la via judicial  ini-
ciada pel Govern català, amb la pre-
sentació d’una demanda contenciosa-
administrativa contra ADIF per  in-
compliment  flagrant de les inversions
previstes i per la seva actitud irres-
ponsable envers els ciutadans i el
territori català. Per altra  banda, un
tema recurrent respecte del qual l’Es-
tat espanyol, ADIF i RENFE se’n ren-
ten les  mans  són les  interconnexions
molt deficients entre Catalunya Prin-

cipat i la Catalunya  Nord, en el tren
convencional a les  línies R-11, RG1  i
R-3. És a  dir,  les  interconnexions
ferroviàries Portbou-Cervera de la
Marenda i Puigcerdà-La Tor de Carol,
molt infravalorades  i en què una
part molt important de les comarques
del nord-est i nord de Catalunya per-
den moltes oportunitats d’intercanvis
econòmics, comercials i de comuni-
cació amb Catalunya  Nord  i Occità-
nia, la qual cosa provoca una inco-
municació flagrant amb Europa.

En resum, des del 2012 el servei de
RENFE del  tren convencional  a casa
nostra ha patit 1.600 incidències i el Mi-
nisteri de Foment només hi ha invertit
el 10% del pressupost compromès. Així
no es pot continuar. El transport públic
i particularment el  tren convencional
és un sector molt estratègic: és massa
important per a l’economia i la qualitat
de  vida dels catalans. Sense un tren con-
vencional decent, digne i europeu a Ca-
talunya mai no serà possible una re-
forma  horària que permeti la concilia-
ció de la vida familiar i laboral. Sense un
tren convencional com cal, Catalunya
mai no serà un país punter, amb una ve-
ritable eficiència econòmica compatible
amb una autèntica justícia social.

@neusmunte: Un dia políticament trist i
amb males notícies: Rajoy investit i un
PSOE trencat ho ha facilitat. Nosaltres ho
tenim clar i seguim fent camí.

@bwar75: Lo creáis o no, es más fácil que
la gente salga a la calle por #CobraBisbal
antes que por #InvestiduraRajoy. Eso lo
explica todo.

@xavidomenech99: Una enquesta d’El
País diu que Ciutadans pot desbancar
Donald Trump i Hillary Clinton a les elec-
cions presidencials dels EUA.

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Maisa
“M’encanta. Han fet
una gran feina i es-
tèticament és pre-
ciosa. Amb la il·lu-
minació de nit que-
da molt maca, però
em pensava que en

farien un ús social i finalment no serà així.
Vaig ser a la jornada de portes obertes i
per dins és un edifici molt més senzill.”

Eric
“M’agrada. Ha que-
dat força bé, però
crec que és una llàs-
tima tenir un edifi-
ci així i no aprofi-
tar-lo més. Em
sembla que s’hi po-

drien organitzar esdeveniments a dins.
Això ajudaria a donar-lo a conèixer,
com el Cosmocaixa o el Funicular.”

Sole
“L’edifici és molt
pintoresc i dóna
molt estil a la canto-
nada de l’avinguda
del Tibidabo. Crec
que pot ser l’emble-
ma del barri. Serà

una referència perquè ens ubiquem. M’a-
gradaria que hi fessin més jornades de por-
tes obertes i que les anunciïn millor.”

Àlex
“Estèticament, per
a mi ha perdut molt
amb aquesta refor-
ma. Es veu bonic
amb les llums quan
es fa fosc, però a
banda d’això no té

cap mena d’encant. Sé que es reivindicava
per als veïns, però si ara és d’un privat té
dret a fer el que consideri a dins.” 

Què et sembla l’aspecte de la Rotonda un cop acabada la remodelació?
per Pau Arriaga

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com
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L’Exèrcit espanyol seguirà rea-
litzant entrenaments i preparació
militar al parc de Collserola. Així
ho ha confirmat a Línia Sarrià el
coronel Emilio Pelegrina, cap de
l’oficina de comunicació de la
Inspecció General de l’Exèrcit,
que considera que els militars de
la caserna del Bruc “necessiten
entrenar-se per estar 100% ope-
ratius” i que el tipus d’exercicis
que realitzen al parc “no tenen
cap impacte i són respectuosos
amb el medi ambient”.

La polèmica va sorgir a finals
de setembre arran de la moció
presentada per la CUP al Consell
Plenari de l’Àrea Metropolitana,
que demana al Consorci del Parc
Natural de la Serra de Collsero-
la i al Govern que impulsin me-
sures per "fer efectiva" la prohi-

bició d'entrenaments de l'Exèrcit
espanyol als espais naturals del
massís. El text, que va tirar en-
davant amb els vots de la CUP,
ERC, Entesa-ICV i CDC, insta els
ajuntaments amb terme munici-
pal i limítrofs al parc que també
emprenguin mesures "proactives"
en aquest sentit. 

Precisament ahir es va conèi-
xer que l’Advocacia de l’Estat, a
instàncies del Ministeri de De-
fensa, ha interposat un recurs
contra la resolució aprovada pel

Consorci del Parc Natural. Ara serà
un jutge qui haurà de determinar
si els acords adoptats pel Plenari
del Consorci són vàlids o s’escapen
de les seves competències.

“Nosaltres som els primers
que cuidem el parc, i no tenim cap
intenció d’abandonar aquest es-
pai”, afegeix el coronel Pelegrina,
que no ha volgut valorar l’apro-
vació de la moció del Consorci.
Segons Pelegrina, els militars
continuaran fent exercicis a Coll-
serola com sempre.

Militars marxant per camins del parc de Collserola. Foto: Exèrcit 

L’Exèrcit no té  “cap intenció”
d’abandonar Collserola

» Els militars defensen que les maniobres “no tenen cap impacte”
» El govern espanyol porta ara a la justícia el rebuig als entrenaments

Inauguren el casal okupat 
La Tecla de Sant Gervasi

REIVINDICACIÓ4El col·lectiu
de joves de Sant Gervasi que des
de fa uns mesos okupa una an-
tiga oficina bancària del núme-
ro 23 del carrer Bertran va in-
augurar l’espai, convertit ara en
el Casal Popular La Tecla, el
passat 21 d’octubre.

La jornada d’inauguració va
arrencar a les quatre de la tarda
amb la celebració de diverses ac-
tivitats, mentre que a partir de
les nou es van posar en marxa els
concerts, que es van allargar
fins a la una de la nit. Des del ca-
sal La Tecla han volgut remarcar

que la inauguració va ser “un
èxit, tant pel que fa a l’assistèn-
cia com a l’organització”, i des-
taquen que “ningú no es va quei-
xar per soroll”. 

D’altra banda, els integrants de
La Tecla van voler destacar la
seva sorpresa per la “no assistèn-
cia de la Guàrdia Urbana” durant
la inauguració.  I és que unes ho-
res abans de l’inici de la jornada
festiva des de La Tecla van asse-
gurar haver rebut una carta del
Districte on se’ls ordenava el “ces-
sament immediat i provisional de
totes les activitats programades”.

Toti Soler fa un repàs a la seva
trajectòria al Teatre de Sarrià
CONCERT4El guitarrista, com-
positor, cantant i, per damunt de
tot, músic de poemes, Toti So-
ler, va celebrar dijous passat al
Teatre de Sarrià els seus més de
50 anys, concretament 52, de
trajectòria a dalt dels escenaris.  

El concert va servir perquè
Soler presentés el seu nou treball
discogràfic ‘Transparències’, on
recupera algunes composicions
antigues que formaven part de
discos anteriors, i celebrés l’en-

trega recent del premi de la So-
cietat d’Artistes, Intèrprets o
Executants d’Espanya (AIE) per
la seva trajectòria. El cantautor,
que viu a la localitat emporda-
nesa de Palau-Sator, va tocar fa
45 anys al Teatre de Sarrià acom-
panyat de Quico Pi de la Serra.  

Durant el concert de dijous
passat Soler va oferir un reper-
tori-resum de la seva trajectòria,
alhora que va fer un petit home-
natge a Ovidi Montllor.

Religió | Nou rector a Sant Vicenç de Sarrià
La parròquia de Sant Vicenç de Sarrià va acollir el passat 10 d’octubre la possessió del

Mossèn Salvador Bacardit com a nou rector. Bacardit arriba a la parròquia en substitució
de Manel Valls, que havia ocupat aquesta plaça durant 19 anys. Del llegat de Valls destaca

la seva aposta materialitzada fa 10 anys per renovar el Centre Parroquial i el seu teatre.

Marc Pidelaserra
COLLSEROLA

El sarrianenc Jaume Clotet
guanya el premi Nèstor Luján

LITERATURA4El periodista sa-
rrianenc i actual director de Co-
municació de la Generalitat,
Jaume Clotet, va ser nomenat
guanyador a finals d’octubre del
20è premi Nèstor Luján, guar-
donat amb 6.000 euros, gràcies
a la seva novel·la històrica ‘El cà-
tar proscrit’.

La novel·la de Clotet, am-
bientada a principis del segle XIII,
narra la història d’un cavaller oc-
cità, Jaspert de Barberà, que va
lluitar per preservar la memòria i
l’honor dels càtars, considerats he-
retges per l’església catòlica. 

En declaracions a Línia Sa-
rrià, Clotet afirma que està “en-

cantat” amb el premi i explica que
va ensopegar amb aquest perso-
natge a causa de la seva afició a la
història d’Occitània. 

En paral·lel, Clotet aprofita
per fer una reivindicació de la no-
vel·la històrica i celebra que “a Ca-
talunya s’està normalitzant la si-
tuació, ja que abans la gent només
llegia novel·la històrica de fora”. 

Per últim, preguntat sobre si
Sarrià també podria protago-
nitzar una novel·la històrica,
Clotet no en té cap dubte i con-
fessa que li interessen molt qües-
tions com “l’annexió de Sarrià a
Barcelona o el pas d’un ramal de
la Via Augusta per Sarrià”.  
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Denuncien que el bus 131 
no té rampa per a discapacitats
MOBILITAT4El Grup Municipal
de Ciutadans i l’entitat Ajuda a la
Infància sense Recursos van de-
nunciar dijous passat que el Bus
del Barri número 131, que co-
breix la zona del Putxet i el Farró,
té la rampa per a persones amb
mobilitat reduïda avariada.

La portaveu adjunta de Ciuta-
dans, Marilén Barceló, va denun-
ciar que els autobusos d’aquesta lí-
nia tenen “des de fa mesos  les pla-

taformes per les quals s'hauria
d'accedir en cadira de rodes im-
practicables”. Segons Barceló, això
“genera un greu problema a les per-
sones amb discapacitat que ne-
cessiten utilitzar aquests busos”.

Des de TMB, tal com va pu-
blicar BTV, van explicar just des-
prés de la denúncia de Ciutadans
que ja havien substituït un vehicle
avariat i que en els últims dos me-
sos només els constava una avaria.

En marxa el procés participatiu
per decidir el futur de la Llosa

URBANISME4El Districte va po-
sar en marxa a finals d’octubre el
procés participatiu que ha de
servir per decidir els nous usos de
la Llosa, l’espai situat a la Via Au-
gusta entre  el carrer de Dolors
Monserdà i el passeig de la Bo-
nanova que fins fa poc s’utilitza-
va com a zona d’aparcament de
cotxes i motos.

La decisió del Districte d’eli-
minar aquest aparcament, que va
entrar en vigor el passat 22 de se-
tembre coincidint amb el Dia
Sense Cotxes, té com a objectiu
crear un nou espai d’ús veïnal. El
regidor del Districte, Daniel Mò-
dol, recorda que “aquest és un es-
pai ideal per convertir-se en una

mena de centre d’esbarjo a la sor-
tida de les escoles que hi ha a la
zona. De fet, les mares i els pares
del barri sempre han reivindicat
recuperar aquest espai que anys
enrere ja havia estat lliure”.

Respecte a la pèrdua de pla-
ces d’aparcament que s’ha pro-
duït a la zona des del passat 22
de setembre, Mòdol considera
que “hi ha oferta de places sufi-
cient molt a la vora, que a dia d’a-
vui estan buides, tant en apar-
cament de superfície com en so-
terrani”.

El futur de l’espai passa per
convertir-se en una zona d’es-
barjo per a la sortida de les es-
coles que hi ha a la zona.

L’històric edifici modernista la
Torre Andreu, conegut popular-
ment amb el nom de la Rotonda,
va reobrir les seves portes l’últim
cap de setmana d’octubre amb la
celebració d’una jornada de por-
tes obertes. L’acte va reunir unes
6.000 persones, que van poder
observar com ha quedat l’edifici
un cop feta la reforma per part
dels seus actuals propietaris,
l’empresa Nuñez i Navarro.

La Rotonda, situada a la can-
tonada entre el passeig de Sant
Gervasi i l’avinguda Tibidabo, va
ser adquirida per Nuñez i Nava-
rro el 1999 després d’haver estat
una dècada en estat d’abandó. El
2011 la constructora va comen-
çar les obres per convertir  aquest
símbol modernista en un edifici
d’oficines amb locals comercials
als baixos i cinc plantes d’apar-
cament subterrani. Obra de l’ar-
quitecte Adolf Ruiz Casamitjana,
la Torre Andreu es va convertir
en un símbol del barri durant la
primera meitat del segle XX,
quan va albergar l’hotel Metro-
politan. Va ser construït entre el
1906 i el 1918 per encàrrec de

l’empresari de la indústria far-
macèutica, promotor immobiliari
i filantrop Salvador Andreu.

REMODELACIÓ POLÈMICA
Tot el procés de remodelació de
la Rotonda ha anat acompanyat
d’una llarga polèmica, ja que
des d’un primer moment l’obra
va provocar queixes veïnals que
van acabar provocant el naixe-
ment de la plataforma Salvem la
Rotonda. 

La plataforma va denunciar fa
anys que la reforma va provocar
l’enderrocament de parts prote-

gides de l’edifici original. Això va
suposar que les reformes arqui-
tectòniques acabessin als jut-
jats, tot i que de moment les re-
clamacions estan pendents de
sentència judicial i no han evitat
que la reforma tirés endavant.

Durant la jornada de portes
obertes, una portaveu de Salvem
la Rotonda, Àngels Garcia, va
afirmar a TV3 que “ha desapa-
regut una tercera part de l’inte-
rior i tot el jardí interior, ja que
l’han edificat perquè el senyor
Nuñez pogués fer l’aparcament
de cinc plantes subterrànies”.

Una imatge de la Rotonda amb el seu aspecte renovat. Foto: Línia Sarrià

La Rotonda reobre amb una
jornada de portes obertes

Redacció
SANT GERVASI-LA BONANOVA
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Propers i honestos
» La Fundació Barcelona Comerç destaca “l’honestedat” 
de les seves botigues a l’hora de fer rebaixes en els preus

EDITORIAL/ Tot i que no ens agrada el
terme “petit comerç” i preferim referir-nos
sempre com a “comerç de proximitat”,
hem pensat que el nom s’esqueia per a l’e-
ditorial d’aquest mes. Analitzem novem-
bre: ens comencem a preparar per a
Nadal, algunes grans superfícies ja co-
mencen a abaixar preus i arriben unes set-
manes frenètiques en les quals sempre
passa alguna cosa. 

A finals de mes ens arribarà el Black
Friday, una importació americana que, su-
mant-se al Halloween, ha deixat la nostra
Castanyada en un segon pla. Durant dos

dies d’ensurt, el comerç es posa d’acord
per proposar els productes de sempre a
preus d’escàndol i es desencadena una
febre consumista que, a molts, ens arregla
part de les compres de Nadal. I des del co-
merç de proximitat ho entenem, però què
significa això realment? Són aquests des-
comptes reals? 

Una de les coses que ens caracteritza
com a comerç de proximitat és l’honeste-
dat amb la qual tractem els nostres clients,
cosa que dóna unes garanties de con-
fiança que en cap moment trencaríem, ja
que són la nostra més gran inversió. Si una

botiga té productes permanents al 50% i
arriba el Black Friday i els posa al 70%, cal
que ens plantegem dues coses: 1. Si el
descompte del 50% és realment així, o si
sumen els marges de guanys per tal de
poder convèncer al consumidor que li
estan fent un favor. 2. El descompte in-
creïble del Black Friday no és tan exagerat
tenint en compte que es parteix d’una
base ja descomptada.   

El nostre comerç, que és un comerç
d’interès general, no entra a discutir la ido-
neïtat de celebrar el Black Friday aquest
any. La societat canvia i apareixen nous

desafiaments que poden traduir-se en
oportunitats si es vol, i els eixos de la Fun-
dació Barcelona Comerç ho volem. 

Aquest any, el comerç de proximitat
de Barcelona durà a terme el Black Di-
vendres: proposarem descomptes, però
seran descomptes de debò, no basats
en falsos percentatges ni en marges in-
flats, sinó en l’oferta dels nostres pro-
ductes de sempre, amb la qualitat de
sempre i a preus més accessibles durant
dos dies, assegurant també que als nos-
tres clients se’ls saludarà pel nom i se’ls
acomiadarà amb un somriure.  

» Creen el ‘Black Divendres’, amb descomptes 
“de debó” i no basats en falsos percentatges

L’Entrevista pàg 13
Joan Farré (Eix Fort Pienc):
“Les idees només són possibles
gràcies a les persones”

Dinamització pàg 12
El cicle de desfilades de tardor 
i hivern del BCN Moda al Carrer 
finalitza amb èxit d’assistència
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Parlem de comerç

Cor d’Horta i Mercat, Eix Maragall, Sant Antoni Comerç i Cor Eixample celebren desfilades 
de moda massives amb espectacles temàtics que animen de dalt a baix els diferents barris

Exitoses i amb estil

SOLIDARITAT/Aquest any tindrem un Nadal molt es-
pecial al Raval protagonitzat pel projecte #Raval
Km0, un projecte que genera oportunitats formatives
i professionals a partir de la fabricació de llums que
il·luminaran el barri i bosses de roba que els comer-
ciants podran repartir a veïns, veïnes i visitants durant
la campanya de Nadal. 

El projecte #RavalKm0 ha iniciat el seu segon any
en el marc del procés de promoció del Raval com a Te-
rritori Socialment Responsable. El projecte busca ge-
nerar noves oportunitats formatives, laborals i co-
mercials al barri, a la vegada que es promou la millo-
ra de la imatge d’aquest, dins i fora del Raval, a partir
del treball col·lectiu de diferents entitats, institucions
i comerços del barri per construir i aplicar una filoso-
fia socialment responsable.

En aquest segon any, el projecte ha permès formar
17 persones en atur, 8 de les quals seran contractades
per elaborar 32 arcs lumínics que guarniran els carrers
Hospital i Joaquim Costa, i serigrafiar 5.000 bosses de
roba que seran repartides entre els clients dels comerços
associats a l'Eix el Raval durant Nadal.

El disseny de les llums ha estat a càrrec del dis-
senyador industrial Curro Claret, amb la col·laboració
i assessorament de la Maria Güell, que compta amb una
àmplia experiència en la il·luminació d’espais pú-
blics. Maria Espeus, fotògrafa que viu al barri, ha
col·laborat realitzant els 29 retrats de veïns i veïnes, co-
merciants i treballadors dels dos carrers que mostren
diferents vincles entre ells i que serviran de referent per
a la creació dels arcs lumínics. En aquesta iniciativa hi
han participat més de 60 persones.

Pel que fa al disseny de les bosses, s’ha pres com
a base el de l’any passat, que va sorgir d’un concurs
obert a persones relacionades d’alguna manera amb
el Raval i a tots els veïns i veïnes del barri.

El projecte coordinat des de la Fundació Tot Raval
compta amb la implicació des dels seus inicis de l’Eix
Comercial del Raval (precursors de la iniciativa), Im-
pulsem (formació en llums i serigrafia i producció), l’As-
sociació per a joves TEB (formació en disseny gràfic),
Dona Kolors i Estel Tàpia (confecció de bosses). L’ela-
boració de les llums ha estat patrocinada per l’Ajun-
tament de Barcelona, amb el suport del Banc Saba-

dell, i les bosses per la Caixa, amb el suport de Bar-
celona Activa.

El projecte culminarà el dia 24 de novembre, amb
una festa oberta a tots els veïns i veïnes del barri per
inaugurar l'encesa de llums de Nadal.

#RavalKm0va néixer l’any 2015 i sorgeix del treball
conjunt amb l’Eix Comercial del Raval i els seus més de
300 establiments comercials adherits. Un dels objec-
tius del projecte és atraure els visitants d’arreu de la ciu-
tat i el país, perquè vinguin al Raval i descobreixin la
seva àmplia oferta comercial, cultural i gastronòmica,
i alhora contrarestar l’estigma negatiu del barri.

Llums de Nadal socialment
responsables de la mà de l’Eix Raval

DINAMITZACIÓ/ El passat 27 d’octubre
va finalitzar amb la passarel·la de Corei-
xample el cicle de desfilades de moda de
la col·lecció Tardor-Hivern de quatre
eixos comercials de la ciutat: Cor d’Horta
i Mercat, Eix Maragall, Sant Antoni Co-
merç i Coreixample. 

Enguany es van introduir novetats
dins la ja tradició de les passarel·les: es va
millorar l’estructura, es va millorar la pan-
talla i el vídeo amb més del doble de les
càmeres que reproduïen en directe els
detalls de la desfilada, es va millorar la
il·luminació i la visibilitat per part del pú-
blic. A més, a partir d’aquesta edició les
passarel·les s’han convertit en una plata-
forma de promoció al talent jove amb la
desfilada de joves estudiants per a mo-
dels de l’escola Talents School, l’Institut

Català de la Moda i a l’Escola de la Dona,
i la mostra al públic de peces realitzades
per a joves dissenyadors emergents: una
clara aposta del comerç de proximitat de
la ciutat per la joventut i el canvi. 

A més, enguany es va donar la possi-
bilitat de canviar l’espectacle als diferents
eixos de la ciutat que van poder adaptar
la passarel·la al que creien que casava
més amb la personalitat del barri. D’a-
questa manera Cor d’Horta i Mercat i Eix
Maragall van seguir amb l’espectacle que
ha estat garantia d’èxit fins ara i que
aquest any també va acabar amb una
gran ovació per part del públic assistent,
Sant Antoni Comerç va basar la seva pas-
sarel·la en musicals famosos que van ani-
mar el barri de dalt a baix i Coreixample
es va desmarcar amb una proposta dife-

rent on representava l’arribada a l’Ei-
xample d’una noia d’un país llunyà que
acabava enamorant-se del barri i del mo-
viment de la ciutat.

Contents amb el resultat, agraïm a
Celine Models i al coreògraf Toni Fuster
que van coordinar i dirigir els models i les

models de manera impecable; a AP Pro-
duccions per l’organització de tota la part
audiovisual; a l’Ajuntament de Barcelona,
a la Generalitat de Catalunya, als eixos
comercials participants i, evidentment, a
tots els comerciants que han fet possible
aquesta posada en escena un cop més. 
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ENTREVISTA/ Aquest mes hem parlat
amb Joan Farré, president de l’Associació
de Comerciants Eix Fort Pienc, l’última in-
corporació a la Fundació Barcelona Co-
merç. Fort Pienc va néixer l’any 2011, és
una associació molt jove, amb moltes
ganes de fer coses i amb noves idees que,
sens dubte, completaran molt bé l’as-
pecte de la Fundació. 

Quins són els inicis de Fort Pienc?
Fort Pienc, tot i ser Eixample, és un barri par-
ticular: té una força veïnal i associativa molt
important i és una mica poble, la gent es
coneix i es relaciona. La creació d’equipa-
ments com la biblioteca, el centre cívic i el
mercat va ajudar molt al barri, així com la
renovació del Passeig de Sant Joan i les pro-
peres obres que es faran als carrers de Si-
cília i Ribes. Per tant, el barri canvia i can-
via cap a bé i això, sumat a aquest esperit
associatiu, crea una situació ideal per a po-
der organitzar accions.

Quan vau fer el primer esdeveniment?
L’any 2012 vam fer el primer acte, que va
ser un Sant Jordi, i gràcies a una empresa
professional que ens dinamitza l’eix, s’a-
consegueix fer un gran esdeveniment
basat en grups de treball.

Per tant es podria dir que la vostra
també és una estructura descentralit-
zada?
Intentem que la gent que és experta en un
tipus de sector es dediqui a millorar aque-
lla àrea a nivell comercial, de manera que
els grups de treball estiguin formats per ex-
perts que desenvolupen projectes. La
nostra estratègia és la de convidar tant a
socis com a no socis als nostres esdeve-
niments, on els expliquem els nostres ob-
jectius, que són col·lectius i integradors. In-
tentem anar trencant barreres, i això s’a-
precia molt a nivell de barri.

Com us organitzeu?
Estem desenvolupant projectes en tres sec-
tors: sector del llibre (Sant Jordi), sector de
la salut (amb la quinzena de la salut iniciada
a principis de novembre), les arts escèni-
ques, que es van convertir en el tret iden-
titari del barri aprofitant les grans instal·la-
cions culturals com l’Auditori, l’ESMUC i el

TNC, que són associats nostres, sumats a
l’escola Eòlia o el Timbal; i per últim, el pro-
jecte XEIX, pel qual enguany hem guanyat
el Premi Comerç de Barcelona al Comerç
col·laboratiu i en el que treballem per a la
integració dels comerços asiàtics dins els
nostres projectes. Sempre hem pensat
que les idees són possibles gràcies a les
persones, i tenim la sort de comptar amb
un equip i un barri molt implicats. 

Quants socis teniu actualment?
Tenim més de 100 socis, que hem acon-
seguit en uns 5 anys. El 25% d’aquests so-
cis formen part del sector de la salut, i un
altre 25% forma part de la comunitat
asiàtica, cosa que es tradueix en el nostre
modus operandi. La nostra idea és la de
consolidar el col·lectiu d’associats i els
coneixements que cadascú pot oferir.

Què us porta a associar-vos a la Fun-
dació Barcelona Comerç?
Ens va atraure la voluntat de participació
en la realitat comercial de la ciutat. Creiem
que les diferències entre els eixos, aques-
ta pluralitat que tenim, en realitat és una
cosa que ens reforça. Estem molt d’acord
amb els principis responsabilitat social co-
mercial, transparència i serveis de qualitat
de la Fundació, i també parlem la matei-
xa llengua pel que fa a la divisió de la fei-
na en àrees, que nosaltres anomenem
grups de treball.

Què espereu de la Fundació?
Ara mateix estem en aquella fase en la qual
la volem conèixer i que els membres de la
Fundació ens coneguin a nosaltres. Creiem
que les associacions tenim poc temps per
parlar i conèixer-nos, i és una cosa que es-
perem trobar a la Fundació. A més, també
esperem poder aportar valor als associats
amb diferents serveis de la Fundació com
ara la Q de Qualitat, el Defensor del Client
o el suport en comunicació que ofereix a
Fundació; ens agradaria tenir més força i po-
der anar de la mà de l’administració de ma-
nera global; i la possibilitat de poder trobar
sinergies entre les diferents associacions co-
mercials de la ciutat.

A escala de principis, pel que fa a dife-
rents realitats que afecten el comerç d’a-
vui en dia, esteu d’acord amb el que de-
fensa la Fundació? Ens referim al tema
Rebaixes i als horaris comercials.
Tot evoluciona molt de pressa, ens en-
frontem a grans gegants com Amazon i al-
tres. Cal que l’administració pregunti al pe-
tit comerç què signifiquen aquests actors
i què suposen per a ells, i a partir d’aquí,
que les administracions ens protegeixin i
ens ajudin. Estem d’acord que el comerç
s’ha d’obrir a noves tecnologies i nous mo-
dels, però no ho podrem fer sols, neces-
sitem que l’administració no aprovi me-
sures que només beneficiïn als grans,
sinó que ens tinguin en compte. 
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La devolució d’un producte
és un dret del consumidor? 
Tan sols quan es tracti d’un pro-
ducte defectuós i seguint una
normativa específica, quan es
compra fora d’un establiment
(el que es diu venda directa) o
quan s’anuncia expressament.
En la resta de casos la devolució
ja no és un dret del consumidor,
sinó que és un valor afegit  que
l’establiment brinda al client. En
aquest cas, és el mateix establi-
ment qui posa les condicions
(per exemple, durant l’època de
rebaixes no es faran devolucions)
sempre i quan aquestes condi-
cions no vulnerin altres drets del
consumidor. Si a l’establiment
no hi ha cap cartell que ho indi-
qui, es considera que no hi ha de-
volucions; i si hi ha devolucions,
normalment ho anuncien perquè
és un servei extra  i publicitat po-
sitiva de cara al client. 

Si l’establiment accepta de-
volucions, l’establiment pot re-
tornar els diners o donar un val.
Si ofereix un val cal posar una sè-
rie de condicions, perquè si no
aquest val serà etern (potser in-
teressa que el val tingui una du-
rada màxima d’un any o que no
es pugui fer servir durant les
Rebaixes), tot allò que com a
establiment no es vulgui, cal es-
pecificar-ho al val.  

Hi ha diferents tipus de vals,
per exemple l’Agència Catalana
del Consum en col·laboració amb
les organitzacions de persones va
aprovar un model orientatiu, i des
del Defensor del client estem
disposats a posar-lo a la vostra
disposició en cas que estiguéssiu
interessats. Si ho esteu o teniu al-
gun tipus de dubte sobre la sec-
ció d’aquest mes, poseu-vos en
contacte a defensordelclient@ei-
xosbcn.org.

“Les idees només són possibles
gràcies a les persones”

Joan Farré / President de l’Eix Fort Pienc

El Defensor 
del Client
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Adaptar-se o morir. Aquesta mà-
xima es podria aplicar al comerç
en el seu trànsit cap a la digitalit-
zació. I és que tenir un espai a In-
ternet és, avui dia, un aspecte
clau a l’hora de mantenir i impul-
sar un negoci. Per tal de cons-
cienciar el sector de la importàn-
cia de fer el pas cap al món digi-
tal, la Generalitat ha engegat tota
una sèrie d’accions per donar a co-
nèixer allò que fa per promoure la
digitalització del petit comerç. 

“Estem en un entorn on el
consumidor té noves maneres de
fer i de viure, i cal seguir pensant
en com adaptar-nos en aquesta
nova etapa digital”, va dir la di-
rectora general de Comerç, Munt-
sa Vilalta, durant la presentació de
la jornada Amazon, una oportu-
nitat al servei del comerç català ce-
lebrada a Vic el passat 25 d’octu-
bre. En el marc d’aquesta trobada,
Vilalta va especificar totes les ac-
cions que porta a terme el Govern
orientades a conscienciar el sector
sobre la importància de la trans-
formació digital dels negocis i
per apropar les darreres tendèn-
cies en comerç digital. Unes ac-
cions que han de ser “una eina”
perquè els comerciants coneguin

iniciatives del món de la digitalit-
zació del comerç “que puguin ser
d’utilitat”, va afegir Vilalta.

MODERNITZACIÓ
El govern de la Generalitat està
“convençut” que la transformació
digital és “imprescindible per a la
modernització i millora de la com-
petitivitat” del comerç català. 

De fet, el pla que va detallar Vi-
lalta a Vic consisteix en sessions for-
matives i informatives orientades

a fer veure la importància d’a-
questa transformació i presentar les
darreres tendències que puguin
oferir noves oportunitats de negoci
a través de la xarxa. 

Aquestes jornades, anomena-
des Comerç Futur, s’han anat cele-
brant arreu de Catalunya i estan
adreçades a professionals del petit co-
merç. Barcelona, Girona, Tortosa,
Lleida i Tarragona han acollit aquests
tallers al llarg de les últimes setmanes,
aplegant més de 300 assistents.  Els
cursos han analitzat qüestions com

ara oportunitats a l’eCommerce –o co-
merç digital–, l’ús que els botiguers
poden fer de les xarxes socials i con-
ceptes com l’omnicanalitat –o la im-
portància de fer arribar el missatge al
client a través de diversos canals–.
Aquesta formació la fa la Direcció Ge-
neral de Comerç, a través del Consorci
de Comerç, Artesania i Moda (CCAM).

AMAZON, UN ALIAT?
La trobada del dia 25 d’octubre a
Vic sobre Amazon s’emmarca en les
jornades Comerç Futur, i tenia la vo-
luntat de presentar una de les pla-
taformes de compra online més
importants del món per “apropar
els petits botiguers a les oportu-
nitats que ofereix”, segons va afir-
mar Vilalta. En aquest sentit, i per
il·lustrar els participants, durant
la sessió es va explicar l’experièn-
cia de l’empresa de Joguines Gas-
par, de Palau-Solità i Plegamans: el
cas d’èxit d’una empresa catalana
dedicada a la fabricació i comer-
cialització de joguines de fusta, que
està fent servir Amazon Market-
place per vendre arreu del món. 

La jornada de presentació es va
completar amb entrevistes perso-
nalitzades, on els assistents van
poder fer consultes concretes als
tècnics d'Amazon. En aquest sentit,
la resposta dels professionals del pe-
tit comerç va ser molt positiva: en
total es van realitzar 50 entrevistes
b2b, exhaurint les places previstes.

El futur és a la xarxa
» La Generalitat aposta per la digitalització del petit comerç i millorar així la seva competitivitat

» Impulsa sessions formatives per conscienciar el sector de la importància de ser present a Internet

Redacció
BARCELONA

INNOVACIÓ4Dins del pla
d’actuacions de la Generalitat hi ha
també el web comerçlocal.cat, una
manera ràpida, senzilla i sense
cap cost que permet als botiguers
tenir presència a Internet. 

Aquest projecte està impul-
sat per la Direcció General de Co-
merç, en col·laboració amb la Fun-
dació puntCAT, la Direcció General
de Política Lingüística i la Secreta-
ria de Telecomunicacions, Ciber-
seguretat i Societat Digital. 

La seva raó de ser va molt en la
línia de les jornades Comerç Futur
i la seva voluntat de conscienciar
els botiguers de la importància de
tenir un espai web. Per partici-

par-hi, els comerciants interessats
han de demanar hora per reunir-
se amb tècnics i poder registrar el
seu domini .cat per només vuit eu-
ros i, d’aquesta manera, posar en
marxa la seva pàgina web. 

La iniciativa es va presentar re-
centment a Girona, on s’està des-
envolupant la prova pilot en
col·laboració amb l’Ajuntament.
En només dues setmanes, 70 co-
merços gironins ja tenen el seu
web. La bona acollida en aquest
municipi ha fet que l’acció s’a-
llargui fins a mitjans de novem-
bre. D’altres municipis catalans ja
han mostrat el seu interès per
acollir la iniciativa.

Crear un web, el primer pas

La digitalització del

comerç és clau per 

a la Generalitat

Presentació de les accions que porta a terme el Govern per fomentar la digitalització del comerç (esquerra) i alguns dels tallers que ja ha impulsat (dreta). Fotos: Generalitat
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Finalment, la tercera Mostra de
Comerç de Galvany se celebrarà
el pròxim dissabte 19 de no-
vembre, després que es decidís
ajornar-la dissabte passat pel
risc de pluja. 

D’aquesta manera, els co-
merciants de Galvany treuran els
seus productes al carrer de la mà
de Barnavasi, l’Associació de
Comerciants de Sant Gervasi,
amb la col·laboració de Galvany
Comerç i del mercat. De fet, l’e-
quipament serà el centre neu-
ràlgic de la jornada, ja que obri-
rà el seu pati interior perquè es-
devingui un espai lúdic, amb
jocs i tallers per a totes les edats.
De fet, els organitzadors tenen
l’objectiu de convertir la fira en
una “festa de comerç i una jor-
nada familiar”. 

A més, la mostra ocuparà el
carrer Madrazo, entre Santaló i
Amigó, que quedarà tallat al
trànsit des de primera hora fins
a primera hora de la tarda. 

L’horari comercial de la fira
serà de 10 del matí a tres de la
tarda, una decisió que els co-
merciants justifiquen en el fet

que es tracta “d’adaptar-se als
hàbits de compra dels veïns d’a-
questa zona de Sant Gervasi”. 

D’aquesta manera, els boti-
guers del districte escalfen mo-
tors de cara a la campanya de
Nadal, que arrencarà a finals
de mes i que, un any més, serà la
gran esperança de l’any. 

La mostra celebra enguany tres edicions. Foto: Twitter (@carlesagusti)

Els comerciants de Galvany
preparen Nadal amb una mostra
» El risc de pluja obliga a ajornar la fira del 5 al 19 de novembre
» El mercat esdevindrà un espai lúdic amb jocs i tallers familiars

Els Premis Comerç de BCN
guardonen la sostenibilitat

RECONEIXEMENT4La ciutat va
lliurar els 19ens Premis Comerç
de Barcelona la setmana passa-
da en una gala que va premiar set
persones o col·lectius de la ciutat
que treballen per millorar i pro-
moure el comerç de proximitat.

Hi va haver set categories. El
premi al Comerç Cultural de
Proximitat va anar a parar a Per-
sonal Book, una botiga de Nou
Barris que dóna vida a llibres de
segona mà. El premi a la Inicia-
tiva comercial va ser per a B de
Barcelona, situada a l’Eix Gaudí
i que elabora souvenirs de quali-
tat. El premi a l’Establiment co-
mercial va ser per a Losaida, al
Born, que ofereix col·leccions de

roba reciclada. El premi al Co-
merç Col·laboratiu va ser per a
l’Eix Fort Pienc, per la seva tas-
ca integradora al barri. 

El guardó a la Sostenibilitat
Mediambiental va ser per a El Sa-
fareig, mentre que el de la Soste-
nibilitat Social va anar parar a
mans de Cal Romesco. El premi
Albert González va ser per a Tei-
xits Pàdua, de Sants, mentre que
un veí seu, el Mercat de Sants, va
ser premiat el millor de la ciutat. 

A l’acte van assistir-hi l’alcal-
dessa, Ada Colau; el tinent d’al-
calde d’Empresa, Jaume Coll-
boni; la regidora de Comerç,
Montserrat Ballarín i represen-
tants d’altres partits al Ple. 

Tot a punt per al Tast de 
Nit i els Premis Eix de Sarrià

DINAMITZACIÓ4L’Eix de Sa-
rrià ja està a punt per celebrar el
seu quart Tast de Nit i els Premis
Eix de Sarrià al mercat. Serà el
pròxim dissabte 12 de novembre
a partir de les vuit del vespre i
fins a la mitjanit. 

Els guardons de l’associació
celebren enguany nou anys, se-
guint amb el mateix esperit de
reconèixer i premiar les inicia-
tives comercials del barri. Una
de les activitats més emblemà-
tiques de l’eix que cada any su-
posa un èxit de participació. El
jurat dels premis està format per

diverses personalitats provi-
nents de la Generalitat, l’Ajun-
tament, el Districte i també
d’entitats del districte. 

Les categories dels premis
corresponen al Millor comerç, La
veu del carrer –escollit pels
clients i els veïns– i el Premi Ho-
norífic, que guardona una per-
sona o entitat que hagi fet una
tasca important de promoció
del comerç de proximitat. 

Per altra banda, i durant la
mateixa nit, els paradistes del
mercat oferiran les seves millors
creacions culinàries. 

Els botiguers preveuen un 
5% més de vendes per Nadal
TENDÈNCIA4Un cop més, les
previsions del sector del petit co-
merç de cara a Nadal apunten a
una nova pujada de les vendes
respecte de l’any passat. 

Segons preveu la Confede-
ració Espanyola de Comerç
(CEC), la campanya de Nadal
d’enguany tancarà amb un 5%
més de facturació respecte del
2015. El tret de sortida, assegu-
ren des de l’entitat, seran els des-
comptes del Black Friday, una

tradició anglosaxona que co-
mença a consolidar-se a l’Estat.

“Si se supera l’actual clima
d’incertesa, els comerciants
viuran la millor campanya de
Nadal dels últims anys”, asse-
gura el president de la CEC,
Manuel García-Izquierdo. El
mandatari també va destacar
els bons resultats de les dades
del creixement interanual de les
vendes, que per al setembre
van marcar una nova pujada. 

Premi | El millor croissant d’Espanya, a Sant Gervasi
El pastisser Toni Vera, de la Pastisseria Canal, va rebre el mes passat el premi al

Millor Croissant Artesà de Mantega de l’any. Al concurs s’hi van presentar un total
de 42 pastissers de tot l’Estat. La Canal, amb dos establiments a Sant Gervasi, 

va néixer el 1970 i es dedica a elaborar pastisseria clàssica. 

Redacció
SANT GERVASI
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veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

La FAVB lliura 14.492 firmes al Parlament per exigir la protecció del sistema públic de salut

Defensant la sanitat pública
REIVINDICACIÓ/ El moviment veïnal de la
ciutat, que encapçala la Federació d’Asso-
ciacions de Veïns de Barcelona (FAVB), va
entregar el passat 19 d’octubre un total de
14.492 firmes al Parlament per exigir la de-
fensa del sistema públic de salut.

Des de la FAVB consideren que “és neces-
sari que els recursos que han estat desacti-
vats any rere any es posin en funcionament i
que s’obrin i funcionin els equipaments
tancats i els recursos desactivats el passat
mandat”. Això, segons l’entitat, serviria per
garantir la universalitat i la qualitat de l’ac-
tual sistema sanitari públic. Al mateix
temps, remarquen que cal “reparar els
danys produïts en la qualitat de l'atenció a
la salut, com ara les interminables llistes
d'espera en especialitats i proves diag-
nòstiques i quirúrgiques”. 

Els representants del moviment veïnal
que es van desplaçar fins al Parlament es
van concentrar a les 12 del matí a les por-
tes de la cambra i mitja hora més tard, a
dos quarts d’una, es van reunir amb els
portaveus de Salut dels diferents grups
parlamentaris per fer el lliurament de les
signatures i d’un manifest. Precisament, en
aquest document la FAVB denuncia que
“la descapitalització progressiva del sis-
tema públic, juntament amb la seva priva-
tització”  situa la sanitat catalana en un
escenari de “canvi de model” que consti-
tueix una “veritable amenaça”. En aquesta
línia, la FAVB lamenta “la insistència per in-
cloure activitats privades en els centres
públics” i crítica l’aposta que està fent l’ac-
tual conseller de Salut, Toni Comín, en
aquesta direcció. Al mateix temps, l’entitat

també es mostra molt crítica amb el fet
que no s’estarien “aprofitant els canvis als
estatuts dels consorcis públics per evitar
l’entrada d’entitats privades”. Un dels
exemples més significatius d’aquesta si-
tuació seria el cas del Parc Salut Mar.

L’HOSPITAL CLÍNIC
En el marc d’aquesta denúncia que la FAVB
fa respecte de la situació que viu la sanitat
pública catalana, un dels punts més preo-
cupants, segons aquesta plataforma veï-
nal, és el fet que “l’augment  progressiu de
les necessitats d'atenció sanitària con-
dueix en molts casos a utilitzar la sanitat
privada (mútues, concertacions i contrac-
tes) per obtenir-la”. En aquest escenari, el
document entregat als diferents repre-
sentants polítics posa com a exemple pa-
radigmàtic d’aquesta situació l’Hospital
Clínic i la seva “acceptació de pacients pri-
vats a BarnaClínic”. Un exemple, segons la
FAVB, de “negoci vergonyós  que beneficia
uns pocs que poden pagar per resoldre els
seus problemes de salut i provoca un
greuge al conjunt dels contribuents”. 

Per tot plegat, des de la Vocalia en De-
fensa de la Sanitat Pública de la FAVB con-
sideren que la societat catalana està
assistint a “l’intent de les elits econòmi-
ques del nostre país d'aliar-se amb les
elits mèdiques”. Un escenari que la plata-
forma rebutja de ple i que l’ha dut nova-
ment a instar els grups parlamentaris, el
conjunt del Parlament i el Govern “a de-
fensar el sistema sanitari públic i a pro-
moure les lleis i decrets que calguin
perquè aquest dret sigui efectiu.”

RESTAURACIÓ/ La comissió d’experts creada pel Gremi
de Restauració per elaborar propostes per a la nova or-
denança de terrasses no convenç la FAVB. La plataforma
veïnal considera que és l’Ajuntament qui hauria de liderar
un procés obert a tota la ciutadania. La reacció arriba des-
prés que a principis d’octubre el Gremi de Restauració cre-
és una comissió d’experts de diferents àmbits per tal que
elaborin un llibre blanc de les terrasses.

Així doncs, des de la FAVB consideren que el Gremi
vol “legitimar com a interessos de la ciutat els beneficis
obtinguts per l’explotació econòmica i privativa de l’es-
pai públic”. Per la seva banda, el director general del Gre-
mi va explicar durant la presentació de la iniciativa que
“l’objectiu és aconseguir un marc jurídic que no escan-
yi un dels principals sectors econòmics de Barcelona” i,
al mateix temps, “trobar una solució bona per als inte-
ressos de la ciutat”.

És per aquest motiu que la FAVB considera que el mis-
satge que s’està donant a la ciutadania és que “la revisió
de les ordenances ha d’obviar les problemàtiques de con-
vivència i de deteriorament de l’espai públic”. En con-
traposició a això, la plataforma demana una ordenança
que garanteixi “el dret al descans, a la salut, al medi am-
bient, a l’espai públic, a la seguretat i a la mobilitat”.

La FAVB demana un procés participatiu
sobre les terrasses més ampli i plural HABITATGE/L’Observatori de Drets Económics, Socials i Cul-

turals (DESC), l’Assemblea del Raval, la Clota i la PAH, jun-
tament amb la Federació de Veïns de Barcelona (FAVB), van
presentar el passat 25 d’octubre la plataforma ‘Stop Desokupa’
per denunciar les pràctiques de l’empresa Desokupa, es-
pecialitzada en desallotjaments extrajudicials.

Durant l’acte de presentació, els integrants de la nova
plataforma van demanar a la Generalitat, l’Ajuntament i els
Mossos d’Esquadra que vigilin de prop l’activitat d’aques-
ta empresa, ja que consideren que fa servir “amenaces i in-
timidacions” durant les seves accions. 

La directora del DESC, Irene Escorihuela, va explicar que
ja han presentat una querella criminal per un dels des-
allotjaments portats a terme per aquesta empresa, a qui acu-
sen, entre altres delictes, de violació de domicili i d’actuar
com una organització criminal.

Creen la plataforma
‘Stop Desokupa’
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SAGRADA FAMÍLIA/ L’Associació
de Veïns de la Sagrada Família ja
prepara el disseny del futur Ateneu
del barri després que fa unes set-
manes es va conèixer que l’Ajun-
tament comprarà un local de 1.400
metres quadrats al carrer Nàpols
per fer-hi aquest equipament.

Joan Itxaso, de l’Associació de
Veïns de la Sagrada Família, explica
que “les entitats del barri ja estem
fent comissions de treball per co-
mençar a decidir com organitza-
rem el futur Ateneu”. 

L’Ateneu és una llarga reivin-
dicació veïnal que ha de donar res-
posta a diferents necessitats d’un
barri plural i molt dens com és el
de la Sagrada Família.

Els veïns del barri 
ja dissenyen 
el futur Ateneu 

FESTA REIVINDICATIVA/ La plataforma
veïnal ‘El Borsí Per Al Barri’ es va presentar
en societat el passat 21 d’octubre amb
una festa popular celebrada a la plaça de
la Verònica, que va servir per reivindicar
que aquest edifici, situat al número 23
del carrer Avinyó, es transformi en un
espai veïnal.

Veïns i entitats del Gòtic van organit-
zar una jornada durant la qual els assis-
tents van poder gaudir d’actuacions
musicals, de màgia, poesia i arts plàsti-
ques i de xocolata calenta. Durant els par-
laments reivindicatius es va llegir el
manifest de la plataforma, on es reivindica
que l’edifici “no només representa un
valor patrimonial sinó simbòlic per la seva
vinculació amb les arts i el barri”.  ‘El Borsí

Per Al Barri’ denuncia que el Gòtic pateix la
presència d’un turisme desmesurat, uns
preus de l’habitatge molt alts, manca d’e-
quipaments de proximitat i de convivèn-
cia. És per aquest motiu que proposen
que l’edifici, també conegut com la Llotja,
es transformi en “una oportunitat per
crear un espai convivencial de referència
arrelat al territori on la creació, difusió,
promoció i experimentació de les arts
n’esdevinguin l’eix vertebrador”. Al mateix
temps, també demanen que aculli “un
casal de joves autogestionat”.

L’edifici pertany a la Generalitat i està
buit des de l’any 2009. Fins llavors va ser
la seu de l’Escola Superior de Disseny i
Art ‘Llotja’. Va haver de ser desallotjat per
dèficits de seguretat.

Veïns i entitats del Gòtic demanen
que el Borsí sigui un espai veïnal

HISTÒRIA/ L’antic Ajuntament de
Sant Martí de Provençals va deixar
d’existir el 1716, quan el Decret de
Nova Planta va crear el model mu-
nicipal tal com el coneixem avui. 

Abans d’aquesta data, tal com
es pot veure ara en una exposició
que es pot visitar al Centre Cívic de
Sant Martí, les activitats de l’Ajun-
tament de Sant Martí de Provençals
regulava els escorxadors, els hos-
tals o els herbatges o sistemes de
pastures. S'ocupava de mantenir els
camins utilitzables, cobrava els im-
postos i s'ocupava de reclutar gent
per al servei militar. La mostra, or-
ganitzada pel Centre d’Estudis de
Sant Martí de Provençals, és un ho-
menatge a Pep Ortí.

Com era l’antic
Ajuntament 
de Sant Martí?

PUBLICACIÓ/ L’Espai Contraban-
dos va acollir el passat 20 d’octu-
bre la presentació de la nova re-
vista de la Taula Veïnal d’Urbanis-
me de Barcelona, ‘Marea Urbana’. 

La publicació aspira a conver-
tir-se en la veu de l’activisme ur-
banístic de la ciutat. Els encarregats
de conduir la presentació van ser
l’antropòleg José Mansilla, de l’OA-
CU; la geògrafa Mercè Tatjer, de la
Universitat de Barcelona; i els ar-
quitectes Josep Maria Lecea, d’Ar-
quitectes Sense Fronteres, i  Ferran
Sagarra, de la UPC.  

El primer fòrum veïnal sobre
l’urbanisme de la ciutat, impulsat
per la FAVB, es va celebrar l’oc-
tubre de l’any passat. 

Presenten la nova
revista d’urbanisme
‘Marea Urbana’

Una festa reivindicativa demana 
la pacificació de la Meridiana

URBANISME/ Un grup de veïns
que viuen al voltant de l’avin-
guda Meridiana van sortir al ca-
rrer el passat 22 d’octubre per
reivindicar de forma festiva una
reforma d’aquesta via que la faci
més humana. Els veïns i les dife-
rents associacions de la zona de-
manen una pacificació que
permeti reduir l’actual volum de
trànsit que suporta l’avinguda.

La jornada reivindicativa es va
posar en marxa a dos quarts de
deu del matí amb una pedalada
per la Meridiana, tot i que el
temps no va acabar d’acompan-
yar. La pluja va provocar que
algun dels actes previstos s’ha-
gués de suspendre. Una estona
més tard es van celebrar, entre un
quart de dotze i la una del migdia,
diferents xerrades sobre mobilitat
sostenible a l’Espai Jove Garcilaso
amb la participació de diferents
plataformes promotores d’una
mobilitat més sostenible.

La reivindicació de la transfor-
mació de la Meridiana ve de
lluny. De fet, el setembre del 2015
un total de 10 associacions  de
veïns dels diferents barris que to-
quen amb l’avinguda van fer pú-
blic un comunicat per “posar de
relleu la problemàtica que su-
posa l’avinguda Meridiana per als
nostres barris” . En aquell comu-
nicat els veïns van estructurar les
seves demandes en quatre punts
principals que haurien de servir
per combatre les deficiències que
denuncien que té l’avinguda. Al
document apuntaven que “la
Meridiana ha de deixar de ser
una autopista” i apostaven per-

què es “prioritzi el transport pú-
blic i la bicicleta”, ja que ara ma-
teix l’avinguda és un “espai
deshumanitzat”.  Les peticions
són actualment les mateixes, ja
que des de llavors no ha canviat
pràcticament res. És per això que
descrivien, i continuen descrivint,
la Meridiana com “un mur inne-
cessari, no només metafòrica-
ment parlant, sinó un mur físic i
psicològic que divideix barris per
la meitat i entre ells”. Per últim,
deixen clar que la seva petició és
“un projecte integral per a tota
l’avinguda perquè es converteixi
en un revulsiu per als nostres ba-
rris i deixi de ser un problema per
als veïns i veïnes”, cosa que espe-
ren que tiri endavant “amb la
nova etapa municipal”.

Dos mesos més tard de la
presentació d’aquest comunicat
per part dels veïns, el govern
municipal va anunciar la creació
d’un procés participatiu per de-
batre el futur de la Meridiana.
Això va ser el novembre de l’any
passat, moment en el qual la ti-
nenta d’alcalde i responsable
d’Urbanisme, Janet Sanz, va afir-
mar que el consistori vol que l’a-
vinguda es converteixi en un “eix
cívic de referència on el prota-
gonisme sigui per als vianants,
els espais verds i de lleure i el
transport públic”. Oleguer Mén-
dez, de l’Associació de Veïns de
la Sagrera, explica que la comis-
sió segueix el seu ritme però re-
corda que “passen els anys i no
s’acaba de fer res”. “Ens agradaria
veure que es fan passos enda-
vant”, conclou Méndez.
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Gairebé 1.750 atletes no es van vo-
ler perdre la quarta edició de la Mi-
lla de Sarrià, que es va disputar el
passat 23 d’octubre. D’entre tots
aquests corredors, Brahim Fateh
i Clara Bosch van ser els més rà-
pids a completar el recorregut. En
un esprint final frenètic, l’atleta de
l’ISS l’Hospitalet va derrotar Mo-
hamed Zarhouni i Albert Nogue-
ras, aturant el cronòmetre en 4 mi-
nuts i 33 segons.

Per la seva banda, Clara Bosch
va ser la primera dona que va
creuar la meta. La santcugatenca
també va haver de patir de valent
per aconseguir la victòria, que
també es va decidir a la recta final
contra la romanesa Alina Prutea-
nu. Bosch va guanyar la Milla
amb un temps de 6 minuts i 41 se-
gons. La tercera va ser Mercè Vila.

Pel que fa a la Mitja milla (no-
més es va disputar en la categoria
prebenjamí), Oriol Òdena va pu-
jar al calaix més alt del podi des-
prés de completar el recorregut en
3 minuts i 30 segons. El van
acompanyar al calaix Darío Lleó i
Ángel Aranda. La més ràpida va
ser Carla Rey, que va acabar en
cinquena posició a la general.

Després de la cursa, Can Ca-

ralleu, un dels organitzadors, va re-
bre el premi Esport amb valors
per la feina que duen a terme amb
les persones amb discapacitat in-
tel·lectual i que a la Milla es plas-
ma amb la campanya Correm
Junts. Noms com Leo Messi, Àlex
Corretja, Ramon Pellicer o Judit
Mascó (que va donar la sortida a
la Milla 2016) també han col·la-
borat en aquesta iniciativa.

Fateh creua la meta i guanya la Milla. Foto: MdS

Brahim Fateh i Clara Bosch
guanyen la Milla de Sarrià 2016
» Uns 1.800 atletes participen en la quarta edició de la competició
» Els organitzadors de la cursa reben el premi ‘Esport amb valors’

Muguruza tanca l’any amb
una victòria a Singapur

TENNIS4Garbiñe Muguruza clou
un dels seus millors cursos tenís-
tics amb victòria. La tennista del
Barcino va ser una de les partici-
pants de les Finals de la WTA, que
es van celebrar a Singapur entre
el 23 i el 30 del mes passat. Mu-
guruza va cloure la seva partici-
pació a l’últim gran campionat de
l’any amb bon regust de boca, de-
rrotant la russa Svetlana Kuznet-
sova (3-6, 6-0 i 6-1). Tot i aquest
resultat, Muguruza havia perdut
els dos primers partits contra
Pliskova i Radwanska i no va po-
der lluitar pel títol.

L’hispano-veneçolana gau-
deix ara d’uns mesos de descans,
com les seves companyes de
circuit, i és a Egipte de vacances.

UN PARTIT A L’MSG
Per altra banda, a finals del mes
passat es va saber que Muguruza
serà una de les estrelles del 10è
BNP Paribas Showdown, un tor-
neig d’un sol dia que reuneix ten-
nistes actuals i històrics. La cita,
que es jugarà el 6 de març de l’any
que ve al Madison Square Garden
de Nova York, enfrontarà Mugu-
ruza i Venus Williams.

El CP Sarrià suma un punt
valuós al camp del líder 

FUTBOL4El CP Sarrià s’abona
a allò que es coneix com la mit-
jana anglesa, guanyar a casa i
empatar a domicili. Els d’Erec
Irisarri van saber refer-se del gol
local inicial i van aconseguir un
punt valuós abans-d’ahir en un
dels derbis al camp del líder, l’EE
la Guineueta (1-1).

L’equip de Nou Barris no
havia cedit ni un empat a casa
fins a aquesta jornada, però els
sarrianencs van aconseguir po-
sar el punt final a aquesta ratxa
malgrat que Samuel Hanson va
trencar l’empat al minut 34.

Àlex Peman va restablir l’empat
deu minuts després del gol local
i el marcador ja no es va tornar
a bellugar, tot i que les millors
oportunitats del segon temps
van ser per als d’Irisarri, que van
merèixer més a la Guineueta.

Després d’aquest punt, l’e-
quip ocupa la quarta posició
amb 19 punts, a quatre dels dos
primers, la Guineueta i la Fun-
dació Grama. El conjunt vermell
tornarà a jugar a casa aquest diu-
menge a un quart d’una del
migdia, quan rebrà la visita del
tercer, el CE Mataró.

L’Handbol La Salle perd 
a casa i continua penúltim

HANDBOL4Quarta derrota con-
secutiva. L’Handbol La Salle va
donar la cara però perdre el duel
d’equips de la Salle dissabte pas-
sat contra el Montcada (24-27).

La derrota de l’equip de Fer-
nando Pastor no s’entén sense l’ac-
tuació del visitant Albert Mares-
ma, que va marcar 11 dels gols del
seu equip, convertint-se en el
gran protagonista de la jornada.
Els de la Bonanova van començar
guanyant, però a partir del 3-4, al

minut 6 del primer temps, van ce-
dir la iniciativa als visitants, que ja
no van deixar escapar el matx. Tot
i que els homes de Pastor no li van
perdre la cara al partit i van arri-
bar a situar-se només un gol per
sota (20-21), el final del partit dels
visitants va fer que els dos punts
volessin del pavelló de la Salle.

Aquest dissabte a tres quarts
de set de la tarda, l’equip visitarà
la pista de l’onzè classificat,
l’Handbol Palautordera - Salicru.

Atletisme | Obren les inscripcions per a dues curses més
La tardor és sinònim de curses a la ciutat i després d’haver-se disputat algunes ja mítiques

(com la de la Mercè, la dels Bombers o la Cursa de la Dona), fa uns dies que ja han obert
les inscripcions per dues proves amb solera. La primera és la Jean Bouin (que es correrà
el dia 27 d’aquest mes) i l’altra és la Cursa dels Nassos (la cursa del dia 31 de desembre).

Redacció
SARRIÀ
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AGENDA MENSUAL  
DIVENDRES 11 DE NOVEMBRE
18:00 Cuentos de Tokio, una de les obres mes-

tres del director Yasujiro Ozu, serà el títol se-
leccionat per al pròxim Cinefòrum. / Centre
Cívic Casa Sagnier.

DIMECRES 16 DE NOVEMBRE
18:00 Marca personal: Aprèn a construir-la per

trobar feina és una taller monogràfic adreçat
a joves que vulguin noves oportunitats la-
borals. / Centre Cívic Casa Sagnier.

10 I 17 DE NOVEMBRE
18:30 Darreres sessions d’un taller de tres jor-

nades a la Casa Orlandai en el qual es dona-
ran totes les claus per aprendre a fer servir Fa-
cebook, Twitter i Instagram de forma pro-
fessional. / Centre Cívic Casa Orlandai.

A PARTIR DEL 16 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda Sapiens. El mètode de Ferran Adrià

és el nom d’una mostra que reflexiona sobre
les aportacions del xef de l’Hospitalet a la gas-
tronomia moderna a partir de l’elaboració de
plats senzills. / CosmoCaixa.

A PARTIR DEL 21 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda 100 anys de la línia de Ferrocarril de

Sarrià a les Planes és la mostra que recorda
el segle d’història del tren que connectava Sa-
rrià i la muntanya. / Centre Cívic Casa Orlan-
dai i Centre Cívic l’Elèctric.

DIJOUS 10 DE NOVEMBRE
19:30 Com nos tornem és un espectacle delirant

protagonitzat per Isabel Castro, una perruquera
que busca nous estímuls després de quedar-
se vídua. / Centre Cívic Vil·la Florida.

DIMECRES 30 DE NOVEMBRE
17:30 Tercera i darrera sessió del cicle Minielèctric:

activitats sensorials per a nadons que enguany
se centrarà en els sons i la música. / Centre
Cívic l’Elèctric.

DIUMENGE 27 DE NOVEMBRE
12:15 Partit de futbol corresponent a la tretzena

jornada del grup 2 de Segona catalana en-
tre el CP Sarrià i el CE Premià. / Municipal de
la Vall d’Hebron.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

La companyia Tot Terreny estrena l’es-
pectacle Colors, que gira al voltant de
tres personatges encarregats de pin-
tar el món. / Centre Cívic Vallvidrera
Vázquez Montalbán.

‘Colors’, de la companyia Tot
Terreny, arriba a Vallvidrera

Dv. 11 de novembre a les 17:30

Maria Alcolado i Mercè Homar de
mesquemenjar, s’encarregaran d’a-
questa xerrada sobre les propietats nu-
tricionals de la castanya. / Centre Cí-
vic Vil·la Florida.

Una xerrada sobre les
propietats de la castanya
Avui 8 de novembre a les 19:00

El soul i l’r&b es donen la mà en un re-
cital que també tindrà tocs de jazz.
Mercè de la Fuente i Laia Leal seran les
pròximes estrelles del cicle Música’t. /
Centre Cívic Can Castelló.

Mercè de la Fuente i Laia Leal,
protagonistes al ‘Música’t’

Dv. 18 de novembre a les 19:00

Partit corresponent a la desena jornada
de la Primera estatal masculina entre
l’Handbol La Salle i el BM La Roca. / Pa-
velló La Salle.

L’Handbol La Salle rep
la visita del BM La Roca
Ds. 19 de novembre a les 18:15
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